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ÉVKÖZI 16. VASÁRNAP               A év     1 – 4 oldal 

 

Olv.:Bölcs 12,13.16-19 – Róm 8,26-27 – Mt 13,24-43 

Példabeszéd a konkolyról 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket! 

Gondolom, mindenki azért jön ide vasárnapról-vasárnapra, mert reménykedik abban, hogy 

Isten közelében megújulhat az élete. Mi másért jönnénk ide? Csak azért, hogy eltöltsünk itt 

egy órát? Az idővel nagyon jól kell gazdálkodnunk. Az időt érdemes tartalmas dolgokra 
fordítani. Az a legfontosabb, hogy az ember élete megújuljon és boldog legyen. 

 

Egyet ne felejtsünk el. Mindent meg lehet változtatni az ember köreiben, az ember körül, de 

ettől az ember még nem változik meg. Ez nagyon fontos, mert mi emberek azt hisszük, hogy 
különböző programok, különböző célkitűzések, különböző törekvések megoldják az 
életünket. Legfeljebb valami történhet körülöttünk, valami rend teremtődhet körülöttünk, de 
ettől bennünk még semmi sem változik meg. Ne felejtsük el: minden a mi belső megújulásunk 
függvénye, a mindennapjaink, a világ mindennapi élete. Nem fordítva! 

Ezt a szentmisét meghalt Irén testvérünkért ajánljuk fel. Tartsunk bűnbánatot. 
 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! 
Ismerjük meg Isten velünk kapcsolatos akaratát. 
Istennek legfontosabb az ember. Isten gyermekei vagyunk. Gondoljanak csak a szülők arra, 
mit jelent szülőnek lenni. Mit jelent gyermekeknek életet adni, világra hozni, fölnevelni. Az 
ember az utolsó leheletéig kíséri ezeknek a gyerekeknek az útját. Ilyent olvasunk a 

Szentírásban, hogy az Isten olyan jó hozzánk, hogy még az anyánknál is közelebb van. Lehet, 

hogy az ember, ha hirtelen meghall ilyen kijelentéseket, akkor össze is rezzen.  

 

Amikor az életünkről gondolkodunk és a világról, amelybe beleszülettünk, amely a mi 
egyetlen lehetőségünk, akkor igen komolyan kell vennünk Istennek irántunk való szeretetét. 
Isten az ő szeretetének körébe akar bennünket bevonni. Nem csupán arról van szó, hogy 
teremt, hanem osztozni akar velünk. Meg akarja ismertetni, mit is jelent az embernek az, hogy 

szeretik. Mit jelent az ember számára a másik közelsége. Ebből a közelségből él az ember. 
Isten akar bennünket éltetni. Mi is egymást olyan mértékben tudjuk megajándékozni az élet 

lehetőségével, amilyen mértékben ettől az Istentől tanulunk. Ezért fontosak ezek a szentírási 
üzenetek, mert Isten segíteni akar bennünket.  

 

Isten azt akarja, hogy egyre jobban ismerjük meg, 
mi is az ő akarata velünk kapcsolatosan. 

 

A világ csak akkor lesz jó, ha az ember megváltozik. 
Ne tévedjünk.  Mi emberek igen sokszor teológizálunk. Mi emberek igen sokszor nagyon 

fontos ismereteket szerzünk a hittudományokból, a Bibliából Istennel kapcsolatosan, Isten 
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akaratáról, hatalmáról. Szép, de mit használ? Minden akkor ér valamit, ha az ember 

mindezekből ki tudja szűrni a maga számára: mit is akar az Isten vele? Ahogy mondtam a 
szentmise bevezetőjében, mindent meg lehet változtatni az ember körül, de ettől az ember 
maga még nem változik meg. Ne felejtsük el, lehetnek gazdasági programalkotók. Lehet a 

válságok közepette különböző terveket elkészíteni. Lehetnek nagy gondolatok az emberiség 
helyzetével kapcsolatosan. Lehetnek politikai célkitűzések. Ezektől nem lesz jobb az ember, 
nem lesz jobb a világ. El ne higgyük, hogy gazdasági programokkal, politikai nagy 

ígéretekkel jobbá lehet tenni a világot. Nem!  
 

A világ csak akkor lesz jó, ha az ember maga megváltozik és ő maga lesz jobb.  
A világ olyan, amilyen én vagyok. 

A világot csak azok az emberek tehetik jobbá,  

akik valamit megsejtettek Isten akaratából,  

Istennek az emberre vonatkozó elvárásából, 
akik egy kicsit beljebb tudtak hatolni Isten szeretetének a titkába. 

 

Miről van szó? Arról, hogy az Isten új világot akar. Ez a megváltás.  
Jézus amikor föllép, akkor azt mondja: „Elérkezett az Isten országa.” Vele! 

Ez a föld a mennyek országának a megvalósulási helye. 

  
A lehetőségünk: jóval legyőzzük a rosszat. 
Hogyan valósul meg? Miért fontos a megváltás? Azért, mert az Isten jó világot teremtett és mi 

emberek megrontottuk ezt a jó világot. Mi emberek bűnt követtünk el és a bűn nem más, mint 
a pokol. A bűn az, ami mérgezi a világot. Mit jelent ez a mérgezés? Azt jelenti, hogy az 
ember csak magára gondol, csak magával foglalkozik. Következésképpen az történik, amiről 
ma hallunk: erkölcsi válság áll elő. 
 

Lehetnek itt különböző programok. Amikor igazán közel van a baj, amikor már a szó 
legteljesebb értelmében a bőrünkön érezzük, hogy mekkora nagy a baj, akkor már nem arról 
kezdenek beszélni, hogy milyen nehéz a helyzet gazdaságilag, nem arról kezdenek beszélni, 

hogy milyen feszültségek, ellentétek vannak emberi programok között, meg a pártos 

elgondolásokat illetően, hanem egyszer csak elkezdik ezt a fogalmat használni: erkölcsi 
válság. Csakhogy az erkölcs az  emberrel kapcsolatos. Erkölcsi válságot idézünk elő ebben a 
világban, mert telehintjük konkollyal.  

 

Vagyis a probléma velünk van, bennünk van.  

A jó meg a rossz az nem kívül van.  

A jónak meg a rossznak a határa bennünk húzódik.  

Egyszerűen: az ember jó is meg rossz is. 
 

A kérdés az, hogy mit tudunk kezdeni a rosszal, azzal a rosszal, ami bennünk terem, mint a 

konkoly. Mit tudunk ezzel kezdeni? Képesek vagyunk-e megoldani a kérdéseket? Mit mond a 

Szentírás?  
A rosszat sohase tudjuk legyőzni. 

Egy lehetőségünk van: tesszük a jót. 
Ennek a jónak mennyi hatása lesz általunk ebben a világban, ennyi a lehetőségünk. 

 

Amikor az ember a rosszat hatalommal akarja legyőzni, akkor a legrosszabb utat választja. 
Ennek a mai elmélkedésnek ezt a címet adnám: Isten kíméletes hatalma. Hallottuk, hatalma 

van az Istennek, de isteni irgalommal működik ez a hatalom. Nem azért türelmes az Isten, 
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nem azért toleráns az Isten, mert egyetért a rosszal, hanem mert várja, hogy az ember 

megtérjen. Nagyon egyszerűen: az ember magához térjen. Az ember rádöbbenjen arra, hogy a 
rosszal sehova se ér, csak a jóval. 

 

Egy ellentmondásokkal teli világban  

megalkuvás nélkül képviselni a jót, a szeretetet,  

ez isteni Erő jelenléte általunk ebben a világban. 
A világban úgy tudomásul venni a rosszat,  

hogy az ember a rosszhoz nem csatlakozik,  

ez isteni Erő jelenléte ebben a világban.  
A rosszal szembe állítani a szeretetet és nem a hatalmat,  

ez isteni Erő jelenléte általunk ebben a világban.  
 

Isten kíméletes hatalommal van velünk. 
Isten különlegesen viselkedik, kíméletes hatalommal van velünk. Gondoljunk arra a 

történetre: ne menjetek, hagyjátok, nehogy kárt tegyetek a búzában is. Hagyjátok, hadd nőjön 
föl együtt mind a kettő. Pedig nagyon veszélyes növény a konkoly. Állítólag, ha learatják a 
búzával együtt és belekerül a lisztbe, akkor mérgez. Olyan mennyiségben is belekerülhet a 

lisztbe, hogy súlyos mérgezéseket okoz. Micsoda gondokat, milyen rossz légkört teremthet 

ebben a világban a rossz, ami belőlünk árad, ami bennünk születik meg és mi visszük bele a 
mindennapjainkba, egymással való kapcsolatainkba. Itt az Isten példája: - egészen szokatlanul 

viselkedik- „Hagyjátok!” 

 

Testvérek!  

Akkor kezdünk valamit megsejteni Isten ránk vonatkozó akaratából,  

akkor kezdjük megsejteni, mit is jelent az Isten szeretetének a mélysége,  

amikor magunkévá tudjuk tenni ezt a fajta magatartást,  

ami egyszerűen így fogalmazható meg:  
 

Hiszek a szeretet végső győzelmében! 

 

Hatalmat megjeleníteni azt jelenti, hogy állandósítjuk a verekedést, a háborút. Mi az igazságra 

hivatkozva öljük egymást. Hiszek a szeretet végső győzelmében! Ez az Isten magatartása. 
Amikor mi keressük, hogy mit vár tőlünk az Isten, mit akar tőlünk az Isten, akkor bizony ezt a 
fajta magatartást kell magunkévá tenni. 

 

Szalézi Szent Ferenc mondta: „Több legyet lehet fogni egy kanál mézzel, mint egy hordó 

ecettel.” Nem egyszerű az embernek erkölcsös lénnyé válni. Erkölcsös lénnyé akkor válik az 
ember, amikor tud jót és rosszat. Ne botránkozzunk azon, hogy miért van annyi rossz a 

világban. Azért van, mert az Isten biztosítja számunkra a lehetőséget, hogy mi emberekké 
legyünk. Választhassunk a jó és rossz között.  

 

A világ akkor lesz egy kicsit a mennyek országához hasonlóvá,  

ha mi emberek többször választjuk a jót, mint a rosszat.  

Hiszünk abban, hogy amilyen mértékben meg tudjuk jeleníteni ezt a világban,  

olyan mértékben mi magunk is átalakulunk,  

mert ha az ember jót tesz, akkor ő maga is jobbá lesz.  
Ha az ember jót tesz, akkor a világ is jobbá lesz.  

Jézus, a megváltó azért jött,  

hogy ezt a világot jobbá tegye.  
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Jézus tanításából és példájából vegyük tudomásul mi emberek, hogy a rossz együtt nő a jóval, 
jelen van, ha tetszik, ha nem. Mi vagyunk azok, ahogy jelen van. Ne azzal foglalkozzunk, 

hogy miért van jelen. Azt is mondanám, ne hősködjünk, hogy majd én legyőzöm a rosszat. 
Magunkban sem tudjuk igazából legyőzni a rosszat, másokban még kevésbé, de dönthetünk.  
 

Tesszük a jót következetesen,  

bármennyire nehéz az embernek visszafognia magát,  

bármennyire nehéz az embernek toleránsnak lenni,  

Istentől tanulva kíméletesnek lenni, irgalmasnak lenni, nem ítélkezni.  
Ilyen módon az ember közreműködésével változhat meg maga az ember és a világ. 

 

Kedves, jó Testvérek! 
Ne felejtsük el, nem a körülöttünk lévő világ megváltoztatása az út. 

A mi megváltozásunk jelenti az újat, egy új világot, egy megváltott világot. 
Jézus ezt Isten országának mondta. 

 

+  A M E N  + 

 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! 

Sokszor hangoztatom, hogy ez az imádság egy családi ima, a keresztény családnak, a 

hívőknek az imája. Ilyenkor jó, ha olyan gondolatokat, kéréseket fogalmazunk meg, ami a 
családdal kapcsolatos, a keresztény családdal. Ezt az imádságot mondjuk el Miklósért, mert 

ma 40 éves. Kérjük a jó Istentől, hogy egyre gyarapodó családját el tudja tartani. Teljék 
öröme abban a sok-sok áldozatban, amit az élet minden területén meghoz és mindez tegye 

értelmessé az életét.  

Isten éltessen! 

 

Mi Atyánk… 


